
Neradostné bilancování roku 2023 pro České dráhy  

5. prosince 2023 došlo k dohodě odborových centrál a vedení Českých drah o Podnikové 
kolektivní smlouvě, která přinesla přilepšení o tarifní stupeň strojvedoucím a strojmistrům. 
Jinak navýšení do tarifních mezd ve výši 2,3% a každý zaměstnanec obdrží měsíčně 
mimořádnou odměnu ve výši 1.000 Kč, která má představovat průměrný nárůst 2,2%. Měsíční 
nárůst každého zaměstnance (včetně smluvních mezd) by měl být 4,5%. Zároveň se ustoupilo 
od redukcí KOP, dodatkového volna a mimořádných odměn při životním výročí. Od 1. 4. 2024 
si o 1 tarifní stupeň výše polepší vlakový doprovod. Pokud se podíváme za hranice do 
Německa a Rakouska, nadále se rozevírají nůžky a pokračuje až děsivý mzdový propad všech 
zaměstnanců ČD.   

Ministerstvo dopravy podle očekávání završilo první otevřenou soutěž na provoz dálkových 
vlaků v případě linky R9 Praha Brno přes Vysočinu a 3. května podepsalo smlouvu na 15 let 
s dopravcem RegioJet, který v tendru „porazil“ České dráhy. Dopravce má od prosince 2026 
vyjet s úplně novými jednotkami od polské společnosti PESA Bydgoszcz. 

23. 11. 2023 veřejně oznámila společnost RegioJet, že se stala vítězem v soutěži o dosud 
největší veřejnou zakázku v historii české železnice. Předmětem nabídkového řízení s názvem 
„Železniční doprava v systému DÚK - elektrická páteř“ je zakázka v celkovém objemu 18,258 
mld. Kč a s rozsahem provozu 3,3 mil. vlkm ročně realizovaným na linkách U1 Děčín - Ústí 
nad Labem - Teplice v Čechách - Most - Kadaň, U2 Chomutov - Karlovy Vary, U3 (Děčín -) 
Ústí nad Labem - Litvínov, U32 Ústí nad Labem - Lysá nad Labem, U51 Ústí nad Labem - 
Klášterec nad Ohří a U54 (Děčín -) Ústí nad Labem - Roudnice nad Labem (- Hněvice) na 
dobu 15 let od prosince 2026. 

Společnost RegioJet (dále RJ) uvedla, že podala ekonomicky nejvýhodnější nabídku - s cenou 
212,5 Kč/vlkm, což je podstatně méně než představoval původní odhad zadavatele 280 
Kč/vlkm. Kritérium nabídkové ceny mělo v soutěži váhu 90 %, takže bylo rozhodujícím pro 
přidělení zakázky, v níž RJ podle našich informací porazil stávajícího dopravce ČD a 
společnost Arriva vlaky. 

RegioJet plánuje v rámci zakázky nasadit 23 nových nízkopodlažních jednotek typu Regio160 
(následovník typu Elf.eu) od firmy PESA Bydgoszcz, tedy téhož typu, jaké v Ústeckém kraji již 
provozuje. Pro RJ jde o druhou velkou zakázku tohoto dopravce v Ústeckém kraji. Od prosince 
2019 zajišťuje RJ provozní soubor čítající linky U7 z Ústí nad Labem přes Velké Březno do 
Děčína (po pravém břehu Labe), U5 z Ústí nad Labem přes Úpořiny do Mostu, U13 z Mostu 
přes Postoloprty do Žatce a doplňkově i výkony na dalších trasách. 

ČD nabídly na poptávaný soubor linek elektrické jednotky RegioPantery a jak vyplývá z 
dokumentace veřejně dostupné na zakázkovém portálu Ústeckého kraje, ještě dne 15. 11. 
2023 zaslaly zadavateli žádost o vysvětlení zadávací dokumentace, v níž jednak protestovaly 
proti nemožnosti snížit nabídkovou cenu v konečné nabídce (k jejímuž podání kraj vyzval 
účastníky soutěže dne 13. 11. 2023) a jednak požadovaly prodloužení lhůty pro podání 
konečné nabídky z 20. 11. na 29. 11., čemuž nebylo vyhověno. 

V jednacím řízení se standardně podává nejprve předběžná nabídka a cena, pak se jedná a 
následně se po jednání podává finální nabídka s finální nabídkovou cenou. Zadavatel 
nestandardně a podle všeho protiprávně ve výzvě k podání finální nabídky ĆD současně 
nesmyslně vyzval, ať nemění nabídkovou cenu. Proti tomuto postupu zadavatele ČD podaly 
námitku a návazně v řádném termínu přišly s finální nabídkou se sníženou cenou s 
vysvětlením, že na základě jednání bylo možné některé nákladové položky upravit - ve 
výsledku snížit. Finální nabídková cena již byla oproti ceně ve vítězné nabídce vyšší jen o 
jednotky Kč a navíc, v souladu se zadáním, nezohledňovala dotace. ČD by při výběru nabídky 



následně ještě snížily cenu právě se zohledněním využití podpory z ROP pro pořízení 
RegioPanterů pro provoz v Ústeckém kraji. 

Z důvodu změny (snížení) nabídkové ceny v konečné nabídce zadavatel ze soutěže ČD 
vyloučil a Rada Ústeckého kraje rozhodla dne 22. 11. o vítězi pod svým usnesením č. 
087/84R/2023.  

Analytický tým Svazu Odborářů Služeb a Dopravy vyhodnotil na základě zmapovaného 
postupu Ústeckého kraje, poznatků svých členů, podílejících se na řízení provozu, a odpovědí 
Ústeckého kraje podle Informačního zákona, že RegioJet je privilegovaným dopravcem 
Ústeckého kraje, po kterém se dlouhodobě nevyžaduje plnění závazků, vyplývajících ze 
smluv o závazku veřejné služby, čemuž odpovídá mechanismus sledování kvality služeb 
dopravce, resp. dodavatele, a uplatňování sankcí. Představuje benevolenci a doslova 
netečnost Ústeckého kraje v případě neplnění smluvních závazků a fatálních selhání 
dodavatele, resp. dopravce RegioJet. 

Postoj Ústeckého kraje, resp. jeho dosavadní benevolence k výpadkům a nedostatkům 
dopravce RegioJetu, který vykazuje i na základě vlastní kontrolní činnosti kraje nejhorší 
výsledky ze všech dopravců, vedle toho ČD nejlepší, je evidentním porušováním péče řádného 
hospodáře. Od období platnosti jízdního řádu 2019/2020 je ze strany Ústeckého kraje patrná 
snaha eliminovat za každou cenu dopravce ČD. 

Zadávací dokumentaci, její průběžné úpravy a celý způsob vedení řízení považujeme za 
netransparentní a protizákonný. Tomu odpovídá údajná očekávaná cena objednatelem 280 
Kč/vlkm a skutečná nabídka dopravce RegioJet 212,50 Kč, který je dosavadním tolerováním 
velkého rozsahu nedostatků zvýhodněn a může s tím dopředu kalkulovat. Řízení šlo 
moderovat ve prospěch vybraného dopravce, který mohl mít informační náskok. Přes 
proklamace o důvěrnosti některých údajů je mezi dopravcem RegioJetem a odborem dopravy 
a silničního hospodářství Krajského úřadu Ústeckého kraje nadstandardní personální vazba. 
Ing. Jiří Schmidt, jediný člen dozorčí rady RegioJet ÚK, dlouholetý spolupracovník majitele 
RegioJetu Ing. Radima Jančury a Ing. Jakub Jeřábek, vedoucí oddělení dopravní obslužnosti 
odboru dopravy a silničního hospodářství Krajského úřadu Ústeckého kraje, jsou spolužáci z 
vysokoškolských studii a dlouholetí přátelé. 

30. prosince 2023 oslovil SOSaD svým podnětem Úřad pro ochranu hospodářské soutěže, 
v současnosti se shromažďují podklady pro orgány činné v trestním řízení.  

         

        Jindřich Berounský 

  

 

 

 


